	Lieutenant Colonel Stanislav Yevgrafovich Petrov saved the lives of many millions of people on September 26, 1986.  He was duty officer in the early warning command centre of the Soviet Air Defence Forces on that day when the system reported a small nuclear attack launched from the US.  

It was Petrov's job to report the attack to higher authorities who would then make a judgement whether to retaliate.  Tensions were very high between the US and the Soviet Union at the time—in the wake of the launch of Reagan's Strategic Defence Initiative or "Star Wars" plan, the Soviets shooting down Korean Airlines flight 007 on September 1, and the planned deployment of Pershing II missiles in Europe—so it is likely the higher command would have decided to launch a counter-strike and begin all-out nuclear war.  


But Petrov was not convinced the information was correct.  He noted that the alert indicated only five missiles, but found it hard to believe the US would launch a pre-emptive strike with such a limited attack.  He was also aware that the monitoring system was new and was not fully convinced of its accuracy.  Finally, he took some minutes to wait for confirmation from ground-based radar, which he did not receive.  Petrov judged the alert a false alarm and did not escalate the information.


As it happened, Petrov's call was correct—the alert was a malfunction caused by atmospheric effects.  He was initially praised for his initiative by his superiors, but later reprimanded for administrative oversights related to the incident.  It is believed some superior officers had been embarrassed by the malfunction and the Soviet Union hushed up the incident.  As a result, Petrov has only been recognised for his cool thinking in retrospect, receiving several World Citizen awards and having been officially honoured by the UN.  He is now retired and lives as a pensioner in Frayazino, north-east of Moscow.


Petrov takes a humble view of what he did, saying "I was simply doing my job .... I did nothing."  But the Petrov Incident has been judged by many analysts to have been the closest the world had yet come to nuclear annihilation—avoided through Petrov's intelligence.
	26 сентября 1986 года подполковник Станислав Евграфович Петров спас жизни многих миллионов людей. Он был дежурным офицером в командном центре раннего обнаружения угрозы советской Противовоздушной обороны, когда система сообщила о небольшом ядерном ударе со стороны США.
Задача Петрова заключалась в том, чтобы сообщить об атаке вышестоящим властям, чтобы те, в свою очередь, приняли решение об ответных мерах. В то время отношения между США и Советским Союзом были очень напряженными — в связи с запуском Стратегической Оборонной Инициативы Рейгана или так называемого плана "Звездных войн", c самолетом Корейских авиалиний Авиалиний, обстрелянном советскими войсками в сентябре, и запланированным развертыванием ракет "Першинг II" в Европе. Таким образом, вероятно, что руководство решило бы нанести ответный удар и начать всеохватывающую ядерную войну.  
Но Петров сомневался, что информация была верной. Он обратил внимание, что в предупреждении речь шла лишь о пяти ракетах, и ему показалось маловероятным, что США начнут превентивный удар с такой ограниченной атакой. Он также знал, что система контроля была новой, и не был полностью убежден в ее точности. Наконец, он решил пождать подтверждения от наземного радара, но так его и не получил. Петров посчитал предупреждение ложным аварийным сигналом и не передал информацию наверх.
Выяснилось, что предположение Петрова оказалось верным — предупреждение было сбоем, вызванным атмосферными эффектами. После этого руководство похвалило его за инициативу, но позже Петрову был сделан выговор за административные недосмотры, связанные с инцидентом. Считается, что некоторые вышестоящие должностные лица были недовольны сбоем, и Советский Союз скрыл произошедшее. В результате Петров за свою невозмутимость был отмечен лишь несколькими наградами Гражданина Мира, а также признанием его подвига со стороны ООН. Сейчас он на пенсии и живет во Фрязино, к северо-востоку от Москвы.
Петров со скромностью вспоминает о том, что он сделал: «Я просто выполнял свою работу.... Я не сделал ничего». Но по оценкам многих аналитиков, именно тогда мир оказался наиболее близок к полному ядерному уничтожение – чего не произошло благодаря рассудительности  Петрова.



